
Propostes pel Pressupost Municipal 2017
Grup Municipal d'Esquerra – AM de Cerdanyola del Vallès

Respecte al Capítol 1

1.1 Cal justifcar degudament el com i el perquè de la quantitat prevista per fer possibles les re-
classifcacions de personal. De la mateixa manera, cal aprovar un calendari que estableixi
terminis clars per fer efectiva aquesta mesura i tenir garantit que el govern hi destina els
recursos necessaris per a la realització del procés.

1.2 Les propostes que el nostre grup ha rebut prioritzen la visualització externa de les
inclinacions polítiques de l'actual govern municipal i deixen de banda el que són les necessitats
de la gestió de la corporació. És bàsic que l'estructura del capítol 1 de l'Ajuntament incideixi en
primer lloc en la redistribució de les càrregues de feina als serveis, generi recursos per facilitar
la gestió ordinària i asseguri aquelles qüestions de funcionament bàsic que porten tant de
temps oblidades.

1.3 El grup municipal d'Esquerra no comparteix les propostes del govern al respecte de la
creació de places de coordinació en tant que en una lògica de bona gestió dels recursos no són
necessaris. Aquesta proposta respon en primer lloc al fet que el govern municipal només
disposi de 5 regidors i sigui incapaç de sumar més adhesions i capacitat de treball. En segon
lloc, cal que el govern es decideixi a portar a terme les accions que siguin necessàries per
endreçar els serveis i que revisi els complements de direcció que actualment s'estan abonant
abans de decidir abonar-ne de nous. La proposta amaga una lògica perversa generada per
governs anteriors i amb la que cal acabar amb urgència.

1.4 És urgent i prioritari reforçar els recursos que la corporació pot destinar a la supervisió dels
procediments de contractació, ecologia urbana, els serveis generals i la resta d'unitats que
pateixen d'una evident sobrecàrrega de feina a nivell de tràmit. Molt abans de plantejar-se la
visualització externa de les idees del govern, va donar unes condicions dignes als professionals
així com fer possible que el funcionament bàsic de l'Ajuntament sigui efcient.

1.5 Cal crear una ofcina de gestió energètica que agilitzi les relacions de l'Ajuntament amb els
proveïdors, disposi de capacitat d'anàlisi i pugui desenvolupar a curt termini un pla municipal
d'estalvi i efciència energètica partint del treball transversal entre les àrees de medi ambient,
serveis municipals, mobilitat i promoció econòmica. Per altra banda, l'esmentada ofcina ha de
posar les bases per afavorir la producció particular i local d'energia. Entenem que l'acceptació
d'aquesta proposta ha d'anar acompanyada de la corresponent dotació econòmica a nivell de
personal i que el govern ha de formular una proposta concreta així com un calendari de
desplegament.

1.6 És important que l'Ajuntament de Cerdanyola del Vallès plantegi la seva participació al
Consorci Urbanístic del Centre Direccional des de la seriositat i amb la voluntat de presentar
batalla pel que respecta a l'interès del municipi i dels seus ciutadans. És conegut que els serveis
municipals no son capaços a hores d'ara d'alliberar sufcient capacitat de treball com per
realitzar un seguiment exhaustiu de les accions que es porten a terme sobre aquest àmbit. Cal
que el govern formuli propostes d'organització que solemnitzin la rellevància que se li dona a
aquesta qüestió i que d'aquesta manera la participació de la nostra institució tendeixi a millorar.



1.7 Per tal de no generar greuges comparatius i seguir sanejant l'estructura de personal de
l'Ajuntament, és necessari crear els llocs de treball que, després de l'oportú estudi organitzatiu,
han de ser encabits a la RLT pel que respecta al personal indefnit no fxe que s'ha detectat a la
plantilla.

1.8 Respecte al personal de Can Serra s'hauria de preveure la quantitat econòmica concreta
prevista pels llocs de treball que es creïn a la nova RLT. En aquest sentit, el capítol 1 del
pressupost presenta molts dubtes sense anar acompanyat de l'estudi organitzatiu que s'hauria
de tenir enllestit i consensuat abans del dia 30 de març.

1.9 És necessari generar sufcient dotació de treballadors i educadors socials per tal de complir
amb els mínims exigits per a rebre ajuts econòmics. 

1.10 En la mateixa línia, és fonamental que el govern presenti una proposta d'organització
enfocada al foment de l'activitat econòmica local que agrupi els serveis de promoció
econòmica amb els d'empresa i que a la seva vegada tingui la responsabilitat de garantir
l'atorgament a un ritme raonable de llicències d'activitat. Entenem que el servei a les empreses
del municipi és una de les eternes assignatures pendents de la corporació i que només cal
esperar una millorar en aquest sentit si es veu refectida en canvis a l'estructura laboral.

Respecte a orientar la institució cap a una major efciència en la gestió

1.1 Durant el que portem recorregut de mandat no ha estat possible introduir sufcients
mesures que ens puguin fer tendir cap a l'efciència en quant als subministraments. Aquest fet
afecta de manera molt directa al que és l'efciència energètica, batalla que té la doble virtut
d'alleugerir els costos de l'administració a la vegada que contribueix a conservar el medi
ambient. És necessari que a nivell pressupostari queden refectides una major nombre de
mesures que vagin en aquest sentit i que afectin l'estructura global del pressupost, partint del
capítol de personal i arribant amb força al d'inversions.

1.2 La dinàmica de relacions institucionals entre l'Ajuntament de Cerdanyola del Vallès i la UAB
ha anat generant una sèrie de situacions anòmales que cal començar a endreçar amb urgència
per tal d'evitar perjudicis econòmics per a la corporació. A banda d'intensifcar les relacions per
tal de cercar solucions raonables als problemes existents, és evident que cal seguir preservant
els interessos de la corporació i que és important que es dediquin els recursos necessaris a la
defensa jurídica de l'Ajuntament al respecte dels contenciosos presentats per la UAB amb la
intenció d'acabar no fent front a les seves obligacions tributàries. Des del grup municipal
d'Esquerra sol·licitem que s'articuli una defensa jurídica lliure d'incompatibilitats i desvinculada
de dinàmiques del passat que s'han demostrat perjudicials pel contribuent i pel prestigi de la
institució.

1.3 De cara a l'aprovació de la proposta de pressuposts i inversions és important tenir en
consideració que l'expedient vagi acompanyat d'informes de secretaria i intervenció que
acreditin la idoneïtat administrativa de la proposta en tots els seus aspectes. De la mateixa
manera, seria molt desitjable que un informe de tresoreria acredités que el ritme proposat
d'inversió s'ajusta a la capacitat d'amortització de deute per què en cap cas la proposta
d'inversions del govern no provoqui el risc d'incrementar el percentatge d'endeutament del



municipi. Aquests són requeriments imprescindibles per tal de poder valorar de manera
afrmativa la proposta que se'ns realitza.

Respecte a les concessions d'equipaments i serveis

1.1 Resulta especialment preocupant la situació de deixadesa del PEM Guiera en quant al que
és la formulació d'una proposta de futur que permeti que aquest equipament sigui gestionat de
manera econòmicament efcient i que el servei que en reben els ciutadans pugui millorar. El
pitjor dels escenaris possibles passa per que no hi hagi una alternativa respecte a la caducitat
dels contractes actuals de serveis i que les empreses que els presten puguin retirar-se o
fnalitzar el seu període de gestió sense que el govern hagi optat per una fórmula de gestió.
Des del punt de vista del grup municipal d'Esquerra és important que el govern municipal
garanteixi que en temps i forma es donarà tràmit als plecs de clàusules que permetin o bé
concessionar tot el servei en bloc o bé que es comprometi concursar contractes de gestió llargs
que permetin consolidar els proveïdors i donar estabilitat a la plantilla de l'equipament.

1.2 Realitzar una auditoria de la gestió del PEM Guiera incloent el màxim d'anualitats era un
compromís adquirit per forces polítiques amb majoria al ple municipal i tant pel que és el pla
d'auditories com pel que és la lectura de la pròpia proposta de pressupost hem d'entendre que
el govern municipal no aposta per fer una valoració a fons del funcionament de la concessió,
exercici que en tot cas hauria de ser previ al debat al respecte de les modalitats de gestió de
l'equipament. El grup municipal d'Esquerra sol·licita al govern que encarregui un treball
d'auditoria i control exhaustiu que inclogui dins de la seva mostra d'estudi el temps durant el
qual la concessió ha estat intervinguda per l'Ajuntament.

1.3 El grup municipal d'Esquerra aposta per la gestió directa de les escoles bressol municipals
així com per l'augment en quant a la inversió a les mateixes en tant que són la porta d'entrada
dels infants al sistema educatiu públic. Entenem que una majoria política amb sufcient força al
plenari donarà impuls a aquesta voluntat sempre i quan el govern municipal hi decideixi
apostar. Les propostes en aquest sentit fns al moment llueixen per la seva absència.

1.4 El grup municipal d'Esquerra aposta per la gestió directa de la Zona Blava i de la mateixa
manera que amb el cas anterior, entenem que una majoria política dona recolzament a aquesta
proposta. Per tant, falta que el govern municipal també ho faci i comenci a treballar per fer
possible aquest objectiu.

1.5 El govern municipal ha de saber llegir quines son les oportunitats que pot aproftar en el
que al contracte de neteja de dependències municipals es refereix i optar per un
posicionament acceptable per a una majoria de forces del consistori. El més lògic és que aquest
contracte es liciti i que el període de licitació sigui sufcientment prolongat com per que la seva
renovació o extinció es produeixi al llarg del proper mandat. És important que de cara a la
possible aprovació del pressupost es tingui en compte aquesta realitat i es donin garanties als
grups municipals de que el comportament del govern serà raonable.

Respecte a la neteja a la ciutat

1.1 És evident pel nostre grup municipal que la qüestió de la neteja dels carrers de Cerdanyola
no va quedar correctament resolta pel contracte vigent i que els resultats encara van empitjorar



més quan aquest contracte va ser retallat durant el passat mandat. La proposta del govern
municipal passa per una disminució de 2,01% en quant a despesa assignada a recollida de
residus i neteja viària. El que necessita la ciutat és augmentar la seva despesa en aquest
concepte per tal de garantir un millor resultat i fer possible una reclamació ciutadana tan estesa
com és la de poder viure en una ciutat més neta.

1.2El nostre grup considera d'importància que els pressuposts de l'Ajuntament contemplin
mesures d'estalvi d'aigua en l'ús públic començant pel bon manteniment de la xarxa de reg, el
foment de l'aigua no potabilitzada en regs de parcs i neteges de carrers i la instal·lació de
sensors de pluja a tots els aspersors de reg de les zones verdes per tal de suspendre
automàticament el seu funcionament en moments de pluja.

Respecte a la propaganda institucional

1.1 Veiem com s'incrementa de manera important la despesa en propaganda institucional del
govern municipal amb un creixement del 93,49% del programa de mitjans de comunicació, el
creixement del 13,93% del capítol de comunicació i promoció institucional i la creació de tota
una sèrie de partides que acabaran donant empara a campanyes de comunicació. El nostre
grup municipal no creu que aquesta hagi de ser una prioritat del govern de la ciutat en tant que
sí que ho és resoldre les greus mancances de la mateixa.

Respecte a les inversions

1.1 És necessari justifcar de quina manera es procedirà amb l'execució de les inversions en tant
que no existeixen garanties que el volum de treball que es generi pugui ser absorbit per
l'estructura dels serveis amb la dotació de recursos que tenen a hores d'ara. Per altra banda, és
ben evident que les societats municipals no tenen ni capacitat econòmica ni organitzativa per
pilotar amb recursos propis un encàrrec de gestió d'aquesta magnitud.

1.2 A nivell global resulta molt dubtós que es pugui generar un consens ampli al respecte de
les inversions que el govern proposa als grups de l'oposició. De la mateixa manera, és segur
que la major part d'inversions no es podran realitzar. Per tant, sembla lògic que de forma prèvia
a la presentació de les inversions es realitzi un treball entre tots els grups del consistori per tal
de fxar quines inversions es consideren prioritàries i quines valdria la pena deixar per un altra
oportunitat.

1.3 És imprescindible que es garanteixi a nivell tècnic que els volums que es pretenen destinar a
la reforma dels mercats municipals s'adiuen a les necessitats dels projectes així com que
aquests siguin coneguts pels diversos grups polítics i que puguin ser consensuats amb els
comerciants que actualment hi exerceixen la seva activitat econòmica en aquests centres.

1.4 La present proposta d'inversions no consigna cap import a l'aproftament dels sostres
municipals en clau d'inversió en panells solars. Aquests tipus d'inversions es poden portar a
terme sota diversos formats que van des de convenis amb agents del sector com “Som Energia”
fns a la realització de les mateixes a partir de fons íntegrament propis. El nostre grup entén que
de cara a alleugerir l'estructura de cost de l'Ajuntament es tractaria de mesures òptimes que a
banda dels benefcis econòmics obvis contribueixen decisivament a la preservació del medi
ambient.



1.5 Pel que respecta a la rehabilitació de la Torre Vermella és imprescindible conèixer quins
usos futurs se li volen donar en tant que aquests són els que han de determinar quin tipus de
reforma cal portar a terme. El destí d'aquest edifci és a hores d'ara una incògnita i no és
procedent realitzar una consignació econòmica sense que els dubtes estiguin resolts.

1.6 Pel que respecta a la rehabilitació de Ca'n Altimira és també evident que sense un pla que
fxi de manera comprensible el destí fnal de l'equipament no resultat procedent realitzar
consignacions econòmiques. En primer lloc per que sense tenir coneixement de les fnalitats de
l'equipament és del tot impossible saber si s'estarà d'acord o en desacord. En segon lloc per
que un cop conegudes i decidit el posicionament al respecte del projecte, caldrà valorar si la
consignació és insufcient, sufcient o es troba per sobre de les necessitats.

1.7 Que la millora de la connexió entre la UAB i el nucli urbà es consigni pel 2019 és equivalent
a descartar que es produeixi durant el present mandat. Cal estudiar de quins suports polítics
disposa una inversió tan necessària i treballar per tal que esdevingui una de les inversions
prioritàries del mandat, consignant-se els recursos necessaris per a la seva realització al 2017 o
2018.

1.8 És prioritari que es donin garanties i terminis pel que respecta a la substitució dels elements
d'enllumenat públic de vapor de mercuri. Per altra banda, és fonamental que el govern pugui
fer pedagogia d'accions com aquesta i que presenti aquests projectes tant als partits amb
representació al plenari municipal com a les associacions de veïns.

Respecte a les millores als barris

1.1 En línies generals no es pot dir que el projecte d'inversions respongui a una lectura
estratègica de les necessitats de la ciutat. En primer lloc per l'absència de consens entre les
forces polítiques amb representació i en segon lloc per la pura evidència de la manca de
documents que fxin aquestes línies de futur. Començant per una diagnosi coherent i unifcada
de l'estat de la ciutat a nivell dels seus elements urbans. En tot cas i vistes les circumstàncies, és
imprescindible que el govern obri un espai conjunt de participació i diàleg on totes les forces
del consistori puguin pactar quines son les accions que es consideren prioritàries, establir un
calendari realista d'execució i un sistema de seguiment.

1.2 Respecte a les millores diverses al barri de Montforit és necessari tenir coneixement de
quines seran aquestes millores així com del projecte en sí mateix i el calendari d'execució del
mateix. És important que de manera prèvia a l'aprovació del pressupost el govern municipal
presenti el projecte a les forces polítiques del plenari per tal que aquestes puguin emetre una
opinió fonamentada del mateix.

1.3 Respecte a la construcció d'un parc al sector del carrer Josep Panné el nostre grup
manifesta la necessitat de prioritzar el projecte fent efectiva la consignació pressupostària de tot
el volum necessari pel mateix any 2017. Per altra banda, som conscients de l'absència d'un
projecte així com desconeixedors del consens que aquesta iniciativa pot generar entre la resta
de partits del plenari. Per tant, és evident que de manera prèvia a la presentació de la proposta
d'inversió cal prioritzar la redacció del projecte i la presentació del mateix a la resta de grups.



Respecte al combat contra el crematori

1.1 La resolució de contracte de pompes fúnebres actualment vigent a la ciutat haurà d'anar
acompanyat de la consignació de fons necessària per tal de poder portar a terme la reforma del
cementiri municipal sense comptar amb que sigui fnançada pel concessionari en tant que
aquesta reforma era la contrapartida a pagar per a l'habilitació d'un crematori comarcal de
cadàvers. En aquest sentit, el pressupost d'inversions no preveu incorporar el cost de la reforma
del cementiri i per tant o no preveu la reforma del cementiri o no preveu la resolució del
contracte del crematori. És necessari que aquesta quantitat es contempli com a inversió per tal
que la lluita del govern contra el crematori tingui alguna credibilitat.

Respecte a l'amortització de deute

1.1 Era un acord amb majoria de plenari impulsar una auditoria pública del deute municipal
amb l'objectiu de determinar quines han estat o segueixen sent les principals fonts del mateix,
no amb objectius tan poc realitzables com no satisfer-lo sinó amb la voluntat de generar treballs
d'estudi que ens permetin no cometre errors del passat. No hi sabem veure consignació
pressupostària per fer aquest exercici d'auditoria i el grup municipal d'Esquerra el considerem
important.

1.2 En la línia de l'anterior proposta i cercant garantir la transparència i la participació ciutadana
pel que fa als processos de presa de decisions, és important que el govern municipal promogui
una auditoria pública del deute de les societats amb participació municipal per tal d'augmentar
el nivell de coneixement ciutadà del resultat econòmic de les esmentades empreses, la seva
estructura i el funcionament dels seus projectes.

1.3 Treballar amb una proposta d'inversions realitzable i amb un major consens polític li
permetrà a la corporació alliberar recursos econòmics que poden anar destinats a una
amortització forçada de deute que vingui a millorar l'estat de les fnances municipals i que
permeti a posteriors governs partir d'un nivell inferior d'endeutament i obligacions creditícies.


